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Notatka z IV posiedzenia 

Regionalnej Rady ds. Sprawiedliwej Transformacji województwa śląskiego 

Dąbrowa Górnicza, 4 lutego 2025 r. 

 

1. Tematem przewodnim IV Posiedzenia Regionalnej Rady ds. Sprawiedliwej Transformacji 

województwa śląskiego był społeczny aspekt procesu transformacji tj. rynek pracy oraz 

prezentacja możliwości wsparcia w zakresie przekwalifikowania pracowników i dobrych 

praktyk związanych z tworzeniem miejsc pracy. W posiedzeniu wzięło udział 51 

uczestników. 
 

2. Posiedzenie Rady otworzył Pan Leszek Pietraszek - Wicemarszałek Województwa 

Śląskiego. W swoim wprowadzeniu wspomniał o wysokim zaangażowaniu środków FST  

w FE SL 2021-2027 oraz wysiłkach podejmowanych przez Samorząd Województwa 

Śląskiego na rzecz kontynuowania wsparcia FST w kolejnej perspektywie finansowej  

i potrzebie zarządzania nimi na poziomie regionu. 
 

3. Pierwszym punktem obrad była prezentacja na temat stanu wdrożenia Funduszu na rzecz 

Sprawiedliwej Transformacji (FST) w ramach FE SL 2021-2027 oraz działań prowadzonych 

w zakresie sprawiedliwej transformacji województwa śląskiego, którą przedstawiła  

Pani Małgorzata Staś - Dyrektor Departamentu Rozwoju i Transformacji Regionu 

Urzędu Marszałkowskiego Województwa Śląskiego. W swoim wystąpieniu nawiązała 

również do miejsca organizacji Rady – Fabryki Pełnej Życia - zrewitalizowanego obiektu po 

fabryce obrabiarek „Defum”, będącej udanym przykładem procesu transformacji  

w Dąbrowie Górniczej. 
 

4. Drugim punktem programu było przedstawienie założeń projektu WUP ukierunkowanego 

na utrzymanie zatrudnienia w przedsiębiorstwach przechodzących procesy 

restrukturyzacyjne (10.18 Redeployment) oraz podsumowanie zrealizowanych naborów  

w ramach działań: 10.17. Szkolenia i studia podyplomowe dla osób dorosłych – zielone 

kwalifikacje i 10.20. Wsparcie na założenie działalności gospodarczej FE SL 2021-2027. 

Prezentację przeprowadził Pan Grzegorz Sikorski - Dyrektor Wojewódzkiego Urzędu 

Pracy w Katowicach. 
 

5. Kolejne wystąpienie dotyczyło doświadczeń Bytomia związanych z transformacją rynku 

pracy oraz informacjami nt. projektu „Biznes na zicher - 100 tysięcy na start”, którą wygłosił 

Pan Jacek Kudzior - Dyrektor Powiatowego Urzędu Pracy w Bytomiu. 
 

6. Czwarte wystąpienie poruszało temat działań KSSE S.A. związanych z transformacją  

w wymiarze zatrudnieniowym, w tym projektu pn. „KSSE dla transformacji” (dotacje na 

zakładanie działalności gospodarczej) i przedstawili je Pan Mateusz Rykała - Wiceprezes 

Zarządu Katowickiej Specjalnej Strefy Ekonomicznej S.A. oraz Pani Anna Kopka, 

Menadżer ds. projektów specjalnych Koordynator ds. marketingu. 
 

7. Następnie wystąpiła Pani Anna Bińkowska - Wiceprezes Zarządu ds. Ekonomiki  

i Finansów Spółki Restrukturyzacji Kopalń S.A. z wystąpieniem dotyczącym działań 

SRK S.A. związanych z transformacją w wymiarze zatrudnieniowym, w tym projektu „Wiatr 

- kopalnia możliwości” w ramach współpracy SRK i EDF Renewables Polska wraz z firmą 

szkoleniową Vulcan Training & Consultancy.  
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8. Działania PGG S.A. związane z transformacją w wymiarze zatrudnieniowym, w tym 

założenia współpracy PGG S.A i Fundacji Instrat w procesie zmian zachodzących  

w województwie śląskim (PDO) przedstawił Pan Bartosz Kępa - p.o. Prezesa Zarządu 

Polskiej Grupy Górniczej S.A. 
 

9. Kolejne wystąpienie nt. projektu pn. „GreenJOBS - wykorzystanie przewagi konkurencyjnej 

kopalń wycofywanych z eksploatacji do tworzenia zielonych miejsc pracy - analiza dla KWK 

Bobrek” wygłosił Pan Mariusz Kruczek z Głównego Instytutu Górnictwa - 

Państwowego Instytutu Badawczego. 
 

10. Ostatnie wystąpienie, zaprezentowane przez Panią Katarzynę Loską-Szafrańską - 

Prezes Fundacji Rozwoju Ekonomii Społecznej w Katowicach, związane było z rolą 

ekonomii społecznej oraz dobrymi praktykami tworzenia miejsc pracy zlokalizowanych  

w spółdzielniach socjalnych w regionie. 
 

11. Po prezentacjach przystąpiono do dyskusji jak niżej:  
 

• głos zabrał Pan Marcin Połomski – Burmistrz Miasta Rydułtowy, który wspomniał  

o monokulturze górniczej gminy Rydułtowy i dużej skali zatrudnienia mieszkańców  

w przemyśle wydobywczym, co po zamknięciu kopalni może być wyzwaniem. Poruszył 

także temat dostępności komunikacyjnej terenów transformowanych w gminie  

w porównaniu np. do Rybnika i potrzebie zdobycia środków finansowych na ten cel.  

• Pani Marta Pogrzeba – Dyrektor Instytutu Ekologii Terenów Uprzemysłowionych  

zapytała o analizy dotyczące zapotrzebowania na zawody i usługi dla pracowników 

zwalnianych z kopalń oraz o zagrożeniu, jakim jest depopulacja naszego regionu. Na to 

pytanie odpowiedział Pan Grzegorz Sikorski - Dyrektor Wojewódzkiego Urzędu Pracy 

w Katowicach podkreślając, że WUP corocznie przygotowuje prognozy zapotrzebowania 

na zawody i obejmują one wszystkie powiaty województwa wg podziału na zawody 

deficytowe, zrównoważone i nadwyżkowe (badanie Barometr zawodów).     
 

• Pan Wojciech Kiljańczyk – Zastępca Prezydenta Miasta Rybnika stwierdził,  

że pułapką dla tej gminy jest harmonogram zamykania kopalń – 4 ruchów górniczych 

ROW, które w regionie zostaną wygaszone najpóźniej. Może to stworzyć „skansen rynku 

pracy”. Aby zaradzić problemom, które mogą się pojawić się w Rybniku, miasto 

współpracuje m.in. z Funduszem Górnośląskim, Wojewódzkim Urzędem Pracy  

w Katowicach, agencjami rozwoju, Urzędem Marszałkowskim Województwa Śląskiego  

i Miastem Rydułtowy.  

• Pan Marian Błachut – Burmistrz Miasta Czechowice-Dziedzice wspomniał o dwóch 

wyzwaniach Czechowic-Dziedzic, jakimi są: kryzys w branży automotive, powodujący 

utratę miejsc pracy oraz straty, jakie odnotowała w ub.r. prywatna kopalnia - spółka PG 

Silesia Grupa Bumech, co zmusiło ją do złożenia wniosku o restrukturyzację.  

• W odpowiedzi na tę informację głos zabrał Pan Grzegorz Sikorski – Dyrektor WUP  

w Katowicach wskazując konkretne działania, które mogą zostać uruchomione w tej 

sytuacji w ramach projektu RE – Energia. Celem tego projektu jest utrzymanie 

zatrudnienia w przedsiębiorstwach przechodzących procesy restrukturyzacyjne, 

wynikające z przebranżowienia działalności z uwagi na potrzebę przechodzenia na 

zieloną gospodarkę   

• Pani Małgorzata Staś - Dyrektor Departamentu Rozwoju i Transformacji Regionu 

UMWSL stwierdziła, że priorytetem jest aktualizacja Strategii Rozwoju Województwa 
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Śląskiego, także w taki sposób, aby zidentyfikować atuty regionu i pokazać sposób ich 

wykorzystania. Odnosząc się do wypowiedzi poprzedników wspomniała, że Subregion 

Zachodni dotychczas dobrze wykorzystał środki na budowę dróg. Podkreśliła także, że 

Komisja Europejska jest otwarta na dalsze wsparcie finansowe budowy dróg w celu 

skomunikowania terenów pogórniczych. Zachęciła do włączenia się w projekty wdrażane 

w działaniu 10.18 Redeployment.  
 

• Na koniec Pan Jarosław Zagórowski – Dyrektor Głównego Instytutu Górnictwa - 

Państwowego Instytutu Badawczego zauważył, że pomimo spadku konkurencyjności 

województwo śląskie może wykorzystać przewagę regionu związaną z przemysłem 

ciężkim, aby zaangażować się w rozwój przemysłu zbrojeniowego.  

Po zakończeniu dyskusji Pani Dyrektor Małgorzata Staś podziękowała zebranym za udział  

w posiedzeniu oraz za pracę w Komitecie Monitorującym FE SL 2021-2027 przy opiniowaniu 

kryteriów. Na tym posiedzenie zamknięto. 

 

Opracowano: RT-RTR, 26.02.2025 r. 


